

[本期目录](#) | [下期目录](#) | [过刊浏览](#) | [高级检索](#)[\[打印本页\]](#) [\[关闭\]](#)**论文*****α*-羟基化吡咯烷亚硝胺代谢及形成DNA加合物反应机理的理论研究**李澜¹, 王竑¹, 牛晓娟², 李宗和³

1. 上海应用技术学院数理部, 上海 200235;
 2. 江汉大学物理与信息工程学院物理系, 武汉 430056;
 3. 北京师范大学化学学院, 北京 100875

摘要:

采用密度泛函理论, 在B3LYP/6-31G**水平上, 研究了气相和水溶剂中, *α*-羟基化吡咯烷亚硝胺(*α*-hydroxylation-NPYR, A)代谢为终致癌物重氮氢氧化物(B)、重氮烷阳离子(C)和氧离子(D), 以及C与鸟嘌呤碱基相互作用的反应机理。化合物A代谢为终致癌物, 涉及异构化和质子化过程, 是相对容易进行的放热反应。终致癌物C与鸟嘌呤在N7位形成DNA加合物F和G的反应, 遵循S_N2机理。加合物G由F异构形成, 且有相对高的异构化能(气相: 244.77 kJ/mol; 水溶剂中: 234.83 kJ/mol), 这与实验上得到加合物G是主要癌变物的结果一致。

关键词: *α*-羟基化吡咯烷亚硝胺; 密度泛函理论; DNA加合物; 致癌**Theoretical Study of the Reaction Mechanism for the Formation of DNA Adducts by *α*-Hydroxy-nitrosopyrrolidine**LI Lan^{1*}, WANG Hong¹, NIU Xiao-Juan², LI Zong-He³

1. Department of Mathematic and Physics, Shanghai Institute of Technolgy, Shanghai 200235, China;
 2. School of Physics & Information Engineering, Jianghan University, Wuhan 430056, China;
 3. Department of Chemistry, Beijing Normal University, Beijing 100875, China

Abstract:

The reaction mechanism for the formation of ultimate carcinogens diazohydroxide(B), diazonium(C) and oxoniumions(D) by *α*-hydroxylation-NPYR and the alkylation process of C and guanine were investigated including solvent effects at the B3LYP/6-31G** level. The formation of ultimate carcinogens involves isomerization and protonation. And the process is relatively easy to occur. The alkylation reaction by ultimate carcinogen C and N7 site of guanine is an S_N2 process, and forms DNA adduct F and G. Adduct G is isomerized by F. The isomerization energies are relatively high(in the gas phase: 244.77 kJ/mol; in solvent of water: 234.83 kJ/mol), which is consistent with the experiment that adduct F is the primary alkylation product.

Keywords: *α*-Hydroxy-nitrosopyrrolidine; Density functional theory; DNA adduct; Carcinogen

收稿日期 2008-04-25 修回日期 网络版发布日期

DOI:

基金项目:

上海应用技术学院科研启动项目(批准号: YJ2007-36)和上海市教委项目(批准号: YY-07015)资助。

通讯作者: 李澜, 女, 博士, 讲师, 主要从事分子反应动态学研究. E-mail: lilansit@yahoo.com.cn

作者简介:

参考文献:

- [1] Magee P. N., Barnes J. M.. Brit. J. Cancer[J], 1956, 10: 114—122
 [2] Magee P. N., Lee K. Y.. Biochem. J.[J], 1964, 91: 35—42
 [3] Magee P. N., Preussmann R., Searle C. E., (Eds). Chemical Carcinogens[M], Washington DC.: American Chemical Society, 1976: 491—625
 [4] Scanlan R. A., Tannenbaum S. R.. N-nitroso Compounds[M], Washington DC.: American Chemical Society, 1981, Chapter 1: 1—19

扩展功能**本文信息****Supporting info**[PDF\(311KB\)](#)[\[HTML全文\]](#)[\\${{article.html_WenJianDaXiao}_KB}](#)**参考文献[PDF]****参考文献****服务与反馈**[把本文推荐给朋友](#)[加入我的书架](#)[加入引用管理器](#)[引用本文](#)**Email Alert**[文章反馈](#)[浏览反馈信息](#)**本文关键词相关文章**[α-羟基化吡咯烷亚硝胺; 密度泛函理论; DNA加合物; 致癌](#)**本文作者相关文章**[PubMed](#)

- [5]Loeppky R. N., Michejda C. J.,(Eds). Nitrosamines and Related N-nitroso Compounds[M], Washington DC.: American Chemical Society, 1994, Chapter 20: 250—266
- [6]Wang M., Young-Sciame R., Chung F. L., *et al.*. Chem. Res. Toxicol.[J], 1995, 14: 1435—1445
- [7]Loeppky R. N., Sukhtankar S., Gu F., *et al.*. Chem. Res. Toxicol.[J], 2005, 18(1): 61—69
- [8]Chung F. L., Wang M., Hecht S. S.. Cancer Res.[J], 1989, 49: 2894—2897
- [9]Li L., Zhang A. H., Sun S. J., *et al.*. Acta Chim. Sinica[J], 2007, 65(15): 1459—1463
- [10]LI Lan(李澜), TENG Guo-Feng(滕国风), LI Zong-He(李宗和). Chem. J. Chinese Universities(高等学校化学学报)[J], 2007, 28(11): 2179—2182
- [11]Goodman L., Poplistic V.. Encyclopedia of Computational Chemistry, 4[M], New York: Wiley, 1998: 2532
- [12]Fukui K. A.. J. Phys. Chem.[J], 1970, 74: 4161—4163
- [13]Miertus S., Scrocco E.. Tomaso. J.Chem. Phys.[J], 1981, 55: 117—129
- [14]Miertus S., Tomaso J.. Chem. Phys.[J], 1982, 65: 239—245
- [15]Cossi M., Barone V., Cammi R., *et al.*. Chem. Phys. Lett.[J], 1996, 255: 327—335
- [16]Frisch M. J., Trucks G. W., Schlegel H. B., *et al.*. Gaussian 03, Revision B.02[CP], Pittsburgh PA: Gaussian Inc., 2003
- [17]Li L., Zhang A. H., Li Z. H.. J. Molecular Struct.(Theochem.)[J], 2006, 759: 239—243
- [18]Wang M. Y., Stephen S. H.. Chem. Res. Toxicol.[J], 1997, 10: 772—778

本刊中的类似文章

文章评论

序号	时间	反馈人	邮箱	标题
			men's I	
			women's	
			Iacc	